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A Corpus-based Study on the Integration of "Ideological and Political Course" and
"Ideological and Political Education in the Curriculum" in the University
CAO Pei-giang', LI Shi-qin*, LIANG Yong-tu'
(1. Marxism school of China University of Petroleum (Beijing) 102249, China;
2. Marxism school of Tianjin Academy of Fine Arts, Tianjin 300141, China)

Abstract: As a systematic language database, corpus is an important tool for language research and
discourse innovation. It is an important task for the reform and innovation of ideological and political
education in colleges and universities to explore the way and method of the integration of "Ideological and
political course" and "Ideological and Political Education in the Curriculum" by using corpus. Based on the
philosophical foundations of Corpus linguistics, theories and tools of constructivist psychology, cognitive
science, computer science, and etc. can help to break through the alienation of teachers, content and practice
teaching in the process of the integration of ideological and political course and ideological and political
education in the curriculum. Through the three stages of corpus-building, corpus-processing and discourse
analysis, and the methodology of "Corpus-driven" and "Corpus-based", this paper explores a corpus-assisted
discourse system and a corpus-data-driven learning model for the integration of ideological and political
education and ideological and political education in the curriculum.

Key words: CORPUS; university; "ideological and political course" and "ideological and political

education in the curriculum"; teaching model

(AL EE . Aai)

131 -



	一 基于语料库的“思政课程”与“课程思政”教学融合的应然性分析
	一 解决高校“思政课程”与“课程思政”建设中“断层现象”的现实选择
	二 基于语料库的高校“思政课程”与“课程思政”教学融合的理论基础
	1 语料库运用于“思政课程”与“课程思政”教学创新的哲学基础
	2 建构主义学习理论对高校“思政课程”与“课程思政”教学运用语料库的价值
	3 认知心理学对于高校“思政课程”与“课程思政”教学的价值

	三 高校“思政课程”与“课程思政”教学语料库及话语表达的实践基础
	四 高校“思政课程”与“课程思政”教学运用语料库规律的技术基础

	二 高校“思政课程”与“课程思政”教学语料库建构和教学话语分析
	一 高校“思政课程”与“课程思政”相融合的语料库建设原则和内容
	二 高校“思政课程”与“课程思政”相融合的语料库教学话语方法分析
	1 “基于语料库”的方法
	2 “语料库驱动”的方法
	3 “语料库辅助话语研究”的方法


	三 高校“思政课程”与“课程思政”融合运用语料库创新教学路径探索
	一 高校“思政课程”与“课程思政”教学的“语料库辅助话语体系”建构
	二 基于语料库的高校“思政课程”与“课程思政”相融合的教学模式建构

	参考文献

